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4. Esitetty viranhaltijaluonnos pohjautuu Varhan palvelustrategiaan ja palveluverkkosuunnittelun 

tarkennettuihin periaatteisiin, joista aluevaltuuston on tarkoitus päättää 24.4. Luonnos huomioi sote-

keskuspalvelujen nykykäytön määrän, väestöennusteiden sekä pitkän aikavälin palvelutarve-

ennusteiden lisäksi virkamiesarviot henkilöstön saatavuudesta. Lisäksi siinä on otettu huomioon tiedot 

kiinteistöjen kunnosta, toimipisteiden fyysinen saavutettavuus sekä hyvinvointialueen taloudellinen 

tilanne ja valtuuston hyväksymät tuottavuustavoitteet. 

 

Hyvinvointialueen palveluverkkoa ei näkemyksemme mukaan ole tarkoituksenmukaista suunnitella 

kunta- tai organisaatiolähtöisesti, vaan suunnittelussa on huomioitu mahdollisuus palvelujen 

tarjoamiseen yli kunta- ja seutukuntarajojen huomioiden luonnolliset asiointisuunnat ja palvelujen 

ajallinen saavutettavuus. 

 

 



5. Mikäli vastasitte, että edellä kuvatut tiedot eivät ole perusteltuja 

käyttää palveluverkkosuunnittelun pohjana, kertokaa, miksi. 

 

Näemme erittäin perusteltuna, että palveluverkkosuunnittelussa palvelut on keskitetty hyvien 

liikenneyhteyksien varrelle, huomioiden väestöllinen sijainti sekä väestökeskittymät alueella, kuten Raisio on 

tässä suunnitelmassa huomioitu erinomaisesti saavutettavana sote-keskuksena. Raision liikenneyhteydet 

ovat suotuisat sote-keskuksen sijainnille, Raisio soveltuu seudullisten palveluiden järjestämisen sijainniksi ja 

nopeasti kasvavana kaupunkina jo itsessään Raision asukkaille on perusteltua tarjota laajat sotepalvelut 

Raisiossa. 

Lakkautukset kohdistuvat alueille, joissa väestöä on vähemmän, mutta paljon ikääntyvää ja eri tavoin 

toimintakykyistä väestöä, joille oman auton käyttö ja sen mukaisesti laskettu lähimmän sote-keskuksen tai -

aseman saavutettavuus ei ole realistista. Matka-aika ja reitit saattavat tulla suhteettoman pitkiksi. Tämä luo 

eriarvoisuutta alueille. 

Jos lakkautukset toteutuvat, niin näille alueille tulee ensisijaisesti turvata ja luoda palvelujärjestelmä, joka 

antaa takuun sujuvista liikkuvista palveluista myös mielenterveys- ja päihdetyön palveluiden sekä 

vammaispalveluiden osalta, etä- ja digipalveluiden lisääntyessä (20 %) tulee turvata ehdottomasti digiavun 

saanti sekä sujuvat kuljetuspalvelut ja- linjat.  

Toisena puolena lakkautus koskee myös suurempia väestökeskuksia, joissa on muuttoliikettä vahvasti myös 

lapsiperheiden osalta esimerkiksi Masku. Maskun käynnit ovat laskelmissa 17 535.  Tämä merkitsee sitä, 

että jos Maskun palvelut siirtyvät lähikuntien sote-keskukseen tai -asemille, niin lähikuntien sote-keskusten 

ja -asemien mitoitukselle ja henkilöstön resurssoinnille tulee antaa takuu sen riittävyydestä, jotta palvelut 

eivät säilytettävissä sotekeskuksissa ruuhkaudu. 

 

6. Mitä positiivisia vaikutuksia näette seuraavan kuntarajat 

ylittävästä palveluverkkosuunnittelusta? 

 

Ylikunnallinen ja seudullinen tarkastelu tukee sitä periaatetta jolla pyritään löytämään lähin soveltuva 

palvelupiste asiakkaalle, sijaitsipa se saman tai naapurikunnan alueella. Monesti lähin tai nopeimmin 

saavutettava sijainti ei välttämättä sijaitse omassa kotikunnassa.  

Palvelujen saatavuus ja nopeampi ohjautuvuus paranee, kun ne ovat saavutettavissa niin sanotusti saman 

katon alla, jossa toimii monialaisesti eri ammattilaisia. Henkilöstön pitovoima ja sisäinen yhteistyö voi 

vahvistua. Tämä edesauttaa asiakkaiden nopeampaa palveluihin ohjautumista, sekä pysyvän henkilökunnan 

kautta luottamuksellisten hoitosuhteiden ja asiakkaiden arjen turvallisuuden kokemuksen vahvistumista. 

 

7. Mitä negatiivisia vaikutuksia näette seuraavan kuntarajat 

ylittävästä palveluverkkosuunnittelusta? 

 



Samat kuin kohdassa 4. Lakkautukset kohdistuvat alueille, joissa väestöä on vähemmän, mutta paljon 

ikääntyvää ja eri tavoin toimintakykyistä väestöä, joille oman auton käyttö ja sen mukaisesti laskettu 

lähimmän sote-keskuksen tai -aseman saavutettavuus ei ole realistista. Matka-aika ja reitit saattavat tulla 

suhteettoman pitkiksi. Tämä luo eriarvoisuutta alueen sisällä. 

Jos lakkautukset toteutuvat, niin näille alueille tulee ensisijaisesti turvata ja luoda palvelujärjestelmä, joka 

antaa takuun sujuvista liikkuvista palveluista myös mielenterveys- ja päihdetyön palveluiden sekä 

vammaispalveluiden osalta, etä- ja digipalveluiden lisääntyessä (20 %) tulee turvata ehdottomasti digiavun 

saanti sekä sujuvat kuljetuspalvelut ja- linjat.  

 



 



 

11. On hyvä ja perusteltua niin Raision väestöpohjan, nopean väestönkasvun kuin Raision erinomaisen 

saavutettavuuden näkökulmista, että esityksessä Raisiossa tarjottavat palvelut turvataan. Palveluiden 

saavutettavuudella on positiivisia vaikutuksia kaupungin vetovoimaan, asukkaiden hyvinvointiin ja koettuun 

asukastyytyväisyyteen kunhan palveluihin pääsy ei lakkautettavista yksiköistä johtuen liiaksi ruuhkaudu 

Raisiossa.  

12. Millaisia/mitä muita negatiivisia vaikutuksia tunnistatte? 

 

Mm. lisääntyvän ikääntyvän väestön tukemiseksi myös julkisten palveluiden osalta tarve kasvaa, joka vaatii 

takuuta ammattilaisten resurssoinnista, jotta palvelut eivät ruuhkaudu. Liikenteen lisääntyminen myötä 

tulee lisää vaatimuksia ja panostuksia kaupungin infraan. Peruskorjaamisen ja uusien rakennusten 

investointipaine ja tarve kasvaa. 

 



13. Mitä keinoja tunnistatte mahdollisten negatiivisten vaikutusten 

hillitsemiseksi? 

Tiivis yhteistyö sekä kehitystyö yhdessä kaupungin kanssa on välttämätöntä. Palveluiden kehitystyötä 

(erityisesti uusinvestoinnit tai laajennukset) on syytä tehdä yhteistyössä Raision kaupungin maankäytön ja 

kaavoituksen, infrapalveluiden sekä muiden yksiköiden kanssa, jotta lopputulos on paras mahdollinen. 

 

14. Mitä muuta haluatte sanoa Varhan palveluverkkosuunnittelusta? 
 
 
Näemme hyvin perusteltuna ja positiivisena, että Raisioon sijoitetaan saavutettava sote-keskus 
palvelemaan myös lähikuntien väestöä. Raision väestöpohja, ripeä väestönkasvu, sijainti ja erinomainen ja 
paraneva saavutettavuus tukevat vahvasti palveluiden keskittämistä Raisioon. Raisio on mielellään mukana 
keskusteluissa ja yhteiskehittämässä saavutettavan ja toimivan sote-keskuksen toteutumista.  
 
Raisio myös ehdottaa Varhalle mahdollisuutta suunnitella uusi sotekeskus Raision tulevaan uusiutuvaan 
keskustaan vielä nykyistäkin Raision sairaalaa saavutettavammalle sijainnille. Raision keskustan 
suunnittelukilpailu käynnistyy vuonna 2024 ja mikäli Varha on kiinnostunut mahdollisuudesta sijoittaa uusia 
tai korvaavia seudullisia toimintoja Raision keskustaan myöhempinä vuosina tulisi Varhan ilmaista 
kiinnostus mieluusti loppuvuonna 2024 tai alkuvuonna 2025 optimaalisen sijainnin varmistamiseksi 
kaavoituksen yhteydessä.   
 
_ 
 
Palveluverkkoehdotus ei ota kantaa kaikkiin sotepalveluihin. Perhekeskuspalvelut kuten neuvolatoiminta, 
sosiaalipalvelut sekä suun terveydenhuollon palvelut tulee turvata mahdollisimman monissa toimipisteissä 
eikä vain sote-keskuksissa, -asemilla tai -pisteillä. Myös vammais-, mielenterveys- ja päihdepalveluiden 
mahdollisuus lähellä tulee turvata muuallakin kuin yllä kuvatuissa luonnoksessa olevissa toimipisteissä 
hyödyntäen myös muita tapoja tuottaa palveluita. Jos näitä palveluita ei turvata tavalla tai toisella lähi- tai 
liikkuvana palveluna, tulee se kuormittamaan sote-palveluiden kantokykyä entisestään sekä 
ruuhkauttamaan yllä mainittuja toimipisteitä kaikkien väestöryhmien osalta ja samalla soteintegraatio 
uhkaa jäädä toteutumatta. 
 
Digi- ja etäpalveluiden lisääntyessä (20 %) ei voida olettaa, että nämä ovat saavutettavia kaikille esim. 
ikääntyvälle väestölle ja eri tavoin toimintakykyisille henkilöille. Arjen turvallisuuden takaamiseksi näiden 
digi- ja etäpalveluiden toimivuuden osalta tulee miettiä hyvin ennakoivasti tukipalvelut palvelujen tuottajan 
toimesta. 
 
Varhan palveluverkkosuunnitelma tulee vaikuttamaan monissa kunnissa pienempien väestökeskittymien ja 
kylien näivettymiseen, mikä tulee taas synnyttämään muuttopainetta ja myös isompia investointipaineita 
hyvien palveluiden kasvukeskuksiin kuten Raisioon. Avoin vuoropuhelu kuntien kanssa palveluiden 
suunnittelussa ja toteutuksessa on erittäin tärkeää, koska kunnilla on kokemustieto ja eri väestöryhmien 
tarvenäkemys oman kuntansa osalta. 
 

 

 


